
Nov poizkus za sporazum 
med SHUD in UJU. 

Že v zadnji številki smo poročali o raz* 
položenju med hrvatskim učiteljstvom za 
sporazum hrvatskega učiteljstva, ki je včla* 
njeno v SHUD in člani UJU. 

Danes priobčujemo oficijelno pismo 
predsedstva SHUD in pismo predsedstva 
UJU v tej zadevi, ki pomeni nov korak k 
zbližanju. 

Predsednik Saveza hrvatskih učiteljskih 
društev je poslal Izvršnemu odboru UJU na« 
slednje pismo: 

P. n. upravi »Udruženja Jugoslovenskega 
Učiteljstva« v roke predsednika gospoda Vlas 
de Petroviča v Beogradu. 

V »SHUD« udruženo hrvatsko učitelj* 
stvo, vodeno v duhu idej svojega velike* 
ga blagopokojnega prvaka Filipoviča, je bilo 
prvo od vsega učiteljstva v današnji kralje* 
vini, ki je sprejelo na »Savezovi« skupščini 
I. 1919. naslednji sklep: »Prisrčno pozdrav* 
ljamo in osvajamo misel o združenju vseh 
dosedanjih vrhovnih učiteljskih stanovskih 
organizacij iz raznih pokrajin naše nove dr* 
zave v skupno zajednico, v kateri bi naš 
S. H. U. D. na podlagi svojih pravil obdržal 
svoje delo in popolno lastništvo svoje imo* 
vine.« 

To resolucijo so v celoti sprejele »Save* 
zove« skupščine, ki so se vršile 1. 1921. in 
1927. 

Izvršujoč pooblastilo, dano mi po sklepu 
»Savezove« skupščine z dne 28. in 29. avgu* 
sta 1927., da naj ukrenem vse potrebno za 
realizacijo naše neomajne želje, ki jo vse* 
buje sklep iz 1. 1929. in ki je sedaj okreplje* 
na s tem, ker je vse hrvatsko učiteljstvo eno* 
dušno prežeto z najsrčnejšo težnjo, naj bi že 
enkrat prenehal škodljivi razdor med uči* 
tejskima stanovskima organizacijama, da 
tako pomaga učiteljstvo z vsemi svojimi 
močmi, pri uresničenju intencij Njegovega 
Veličanstva kralja I za odstranitev zaprek 
ureditve naše države Jugoslavije. — Prosimo 
Vas, gospod predsednik, da blagovolite vzeti 
vse to na znanje in da vztrajate na tem, da 
bodo pravila UjU, ki se sedaj menjajo, taka, 
da omogočijo prepotrebno bratsko sodelo* 
vanje našega »Saveza« z »UJU« in da mi o 
tem izvolite čim prej poročati, da bomo mi 
svoja pravila spremenili in prilagodili Vašim. 

Za upravo »S. H. U. D.« — S tovariškim 
pozdravom vdani predsednik Ivan Tomažič. 

Odgovor Izvršnega odbora UJU se gla* 
si sledeče: Savezu Hrvatskih Učiteljskih Dru* 
štev v Zagrebu. — Prejeli smo vaše pismo 
z dne 1. novembra 1929. in vam nanj takoj 
odgovarjamo. 

Z veseljem sprejmemo vsak predlog ka* 
terekoli učiteljske grupe, ki gre za tem, da 
se ustvari pravo edinstvo vseh učiteljskih 
moči v naši državi. Od nekdaj je bila naša 
težnja, da se združimo vsi v eno stanovsko 
zajednico, ker je to edinstvo prvi pogoj 
uspeha. Za nas ni bilo tudi prej nikakih za* 
prek, da se združimo vsi učitelji iz vse dr* 
zave v skupni organizaciji, ker je to ujedi* 
njenje po našem prepričanju, potrebovalo 
samo iskren stanovski čut in stanovsko za* 
vest. Stoječ na tem principijelnem stališču, 
smo vstopili v internacionalno učiteljsko fe* 
deracijo in s to široko učiteljsko zajednico 
postavili, v važnih šolskih in učiteljskih vpra* 
šanjih, skupno fronto, pa bi bilo nenormalno, 
da vzdržujemo in želimo razdeljeno stanov* 
sko fronto v lastni državi. 

Ampak, na žalost ne razvidimo iz vaše* 
ga pisma, da imate vi isto mišljenje o sta* 

novski organizaciji. Po mandatu, ki ga ima* 
mo in po mišljenju učiteljstva, ki ga pred* 
stavljamo, ne moremo razumeti potrebe na* 
daljnjega obstoja dveh stanovskih udruženj 
in ne razumemo zakaj naj bi bodoča pravila 
osigurala samo bratsko sodelovanje vašega 
Saveza z UJU, a ne popolne zajednice z njim. 
Ako stojite vi na stališču, da je organizacija 
potrebna in to zaradi stanovskih in šolskih 
interesov, potem ne obstoja nikak principi* 
jelen razlog, da v tej organizaciji ne sodelu* 
jete kot pravni člani nego, da sodelujete sa* 
mo kot zasebna celota. 

Da bi moglo priti v tem pogledu do res* 
nih razgovorov, je prepotrebno, da pridete 
tudi vi, glede razumevanja osnovnega ka* 
rakterja naše stanovske organizacije, do iste* 
ga principijelnega stališča, ki ga imamo mi. 
Prvi vaš korak v tem smislu bi bil, da se 
vaše društvo včlani v UJU, da si tako pri* 

dobi pravico glasovanja in sodelovanja na 
prihodnji skupščini, ki bo sklepala o pravi* 
lih. Takrat lahko iznesete vse svoje težnje 
in svoje mišljenje. Sodelovali bodete nepo* 
sredno pri sprejemanju pravil UJU in tako 
pripomogli, da bodo pravi izraz volje in miš* 
ljenja vsega učiteljstva. 

To je po našem mišljenju edino pravilna 
pot, po kateri se more priti do rešitve odnO* 
šajev med našima udruženjima; in če se vi 
s tem strinjate, nam bo posebno drago, da 
v odgovoru na to pismo, dobimo konkret* 
nejše predloge za realizacijo tega vprašanja. 
— Predsednik UJU: V. K. Petrovič. — Taj* 
nik: M. Mihailovič. 

Iskreno želimo, da bi to vprašanje sto* 
pilo že enkrat z mrtve točke in nastopi skoro 
dan, ko bo vse učiteljstvo Jugoslavije ujedi« 
njeno v enotni stanovski organizaciji. 


